
 2 9 9 یت  حما نت  و معا  1 4 0 2 -1 4 0 3 ل  سا ر  د
و  مواد  حوزه  در  طرح   133 از  تومانی  میلیارد 
 R&D ساخت پیشرفته برای توسعه فناوری و 
داشته است. اتفاق خوبی که در قانون جهش 
تولید دانش بنیان افتاد، این بود که شرکت های 
را صرف هزینه های  اعتبار مالیاتی خود  بزرگ 
تحقیق و توسعه کردند. درصد بسیار بالایی از 
70 تا 80 شرکتی که در کشور به آن ها شرکت های 
پیشران اقتصاد کشور می گوییم، صنایع معدنی 
و فولادی اند؛ مانند گل گهر، فولاد مبارکه، گروه 
انتخاب و شرکت های بزرگی که اقتصاد های بزرگی 
را اداره می کنند، درصد خیلی بالایی از آن ها در 

حوزه مواد و فراوری معدنی اند

گاه
ش

دان
گاه

ش
دان

FARHIKHTEGANONLINE

۵

حوزه مواد و ساخت در پیشبرد اقتصاد و صنعت هر کشوری جایگاه 

ویژه ای دارد و با توجه به توســـعه چشـــمگیر فناوری در دنیا، این 

اهمیت هر روز بیشتر می شـــود. عملکرد مواد را می توان در تولید 

تجهیزات صنعتی، استفاده از مواد در مصرف انرژی کمتر، کاهش 

ینه های تولید و مواد اولیه، بالا بردن کیفیت و عمر مفید کالا های  هز

یابی قرار داد.  تولیدی و افزایش مقاومت و ســـختی مواد مورد ارز

تمام این موارد می توانند در توســـعه پایدار و بهینه سازی فرایند های 

صنعتی مورد اســـتفاده قرار گیرند. مواد پیشرفته کلیدی برای توسعه 

هر چه بیشتر فناوری و البته تولید ثروت در جوامع امروزی محسوب 

می شـــوند که بهره برداری از آن بسیار هم به فناوری وابسته است، 

به طوری که کشور ها با پیشـــرفت در این حوزه می توانند نه تنها از 

نظر اقتصادی  توســـعه بیشتری پیدا کنند، بلکه وضعیت اشتغال را 

نیـــز در این حوزه بهبود دهند. علاوه بر این، از این حوزه از فناوری 

یســـت، کاهـــش آلاینده های محیطی،  می توان در حفظ محیط ز

برد منابع طبیعی استفاده کرد. ایران  یافت مواد و بهینه سازی کار باز

به عنوان یکی از کشـــور های غنی از مواد مختلف، از سال های قبل 

با اســـتخراج منابع، مواد را در قالب خام فروشی به سایر کشور ها 

صـــادر می کرد و هنوز هم این فرایند ادامه دارد. از این رو، محققان 

تـــلاش کرده اند با روش های مختلف به جای خام فروشـــی مواد، 

آن ها را در قالب مواد جدید تولید شـــده به فروش برسانند تا به این 

واســـطه ارزش افزوده بیشتری را برای کشور به همراه داشته باشند. 

به این منظور، 10 ســـال پیش ستادی با عنوان ستاد مواد و ساخت 

یاست جمهوری راه اندازی  پیشرفته از سوی معاونت علم و فناوری ر

شـــد تا وضعیت حوزه مواد و ساخت در کشور سر و سامان بهتری 

پیدا کند. در ادامه برای اطلاع از وضعیت ســـتاد مواد و ســـاخت 

پیشـــرفته و فعالیت های آن، با مصطفی میلانی، دبیر ستاد توسعه 

فناوری های مواد و ساخت پیشـــرفته گفت وگو کردیم. او که جزو 

ین مدیران کشور محسوب می شود، دوره کارشناسی را در  جوان تر

رشته مهندســـی مواد - متالورژی استخراجی در دانشگاه صنعتی 

یز به پایان رساند و در ادامه، کارشناسی ارشد را در رشته  ســـهند تبر

بیت  مهندســـی مواد - خوردگی و حفاظت از مواد از دانشـــگاه تر

مدرس و دکتری مهندسی مواد را نیز از سازمان پژوهش های علمی 

و صنعتی اخذ کرد. میلانی که مدیر مرکز توسعه فناوری مواد شرکت 

صنایع الکترواپتیک صاایران است، راه اندازی یک مرکز تحقیقاتی 

در این حوزه در شـــهرک علمی و تحقیقاتـــی اصفهان و کمک به 

تشکیل سه شـــرکت دانش بنیان فعال در حوزه مواد و متالورژی را 

نیز در کارنامه کاری خود دارد. 

بهمن ماهی که گذشت دهمین سالگرد تأسیس ستاد مواد بود. 10 سال 

پیش ستاد مواد با چه هدفی پایه گذاری شد؟ 

زمانی که در فناوری های مختلف ورود می کنیم و به فرموده رهبری، به لایه های 

عمیق آن وارد می شویم، مشاهده می کنیم یکی از چالش هایی که در کشور 

وجود داشته و هنوز هم وجود دارد این است که در اساس موضوعات، قدری 

ضعف داریم. برای مثال، در صنایع فولادسازی در کشور، فولادسازی های 

بزرگی داریم که فولاد تولید می کنند، اما جنس فولاد ما بیشتر فولاد خام است 

و دو ســـه مجموعه در حوزه فولاد آلیاژی فعالیت می کنند. ارزش افزوده در 

فولاد آلیاژی اســـت؛ آلودگی های زیست محیطی و میزان مصرف انرژی و 

آب در فولاد خام بیشتر است؛ یعنی ما که تولیدکننده فولاد خام هستیم، اگر 

نتوانیـــم فولاد آلیاژی و فولاد با کیفیت بالا تولید کنیم، می توان گفت منابع 

کشـــور را بابت جنسی استفاده کرده ایم که سودآوری بالایی برایمان ندارد، 

اما موضوعات زیســـت محیطی ایجاد می کند؛ این مسئله در هر حال برای 

کشـــور چالش ایجاد می کند. اگر این زنجیره ها را تکمیل نکنید، سال ها بعد 

در صنعت نفت، گاز و پتروشـــیمی، جایی که شیرآلات و اتصالات خاص 

موردنیاز اســـت یا به یک راکتور با آلیاژی خاص برای کارتان نیاز دارید، به 

مجموعه های خارجی وابسته می شوید. 

این دغدغه در سال 94 به وجود آمد و به همین دلیل، ستاد مواد تشکیل شد 

تا بتواند این حلقه ها را شناسایی کند و روی اساس موضوعات سرمایه گذاری 

کند، بـــه عنوان مثال، برای فعالیت در حوزه هـــای نفت و گاز مانند حوزه 

کاتالیســـت ها، نیاز داریم روی بخشی از موضوعاتی کار کنیم که به حوزه 

مواد مرتبط هســـتند و کاتالیست ساز شـــویم و این کاتالیست را در صنایع 

پتروشیمی استفاده کنیم و محصول های تکی را تولید کنیم که ارزش افزوده 

ایجاد می کند؛ رسالت ستاد این بود. در این سال ها موفقیت هایی کسب شده 

است. یکی از موضوعاتی که با حمایت های خاص ستاد مواد و ساخت در 

آن زمان شـــکل گرفت بحث ساخت افزایشی و پرینت سه بعدی و... بود و 

حمایت های دکتر ســـتاری در آن موقع باعث شد سه چهار شرکت فعال در 

این حوزه به فعالیت خود ادامه دهند و در حال حاضر تبدیل به شرکت هایی 

شده اند که در حوزه ساخت تجهیزات ساخت افزایشی سرآمدند و با کیفیت 

خیلـــی بالا تجهیزات تولید می کنند و خیلی با کیفیت تر از تجهیزات چینی 

و حتی اروپایی، محصول تولید می کنند. از این شـــرکت ها حمایت شد و 

در حال حاضر، به طور مســـتقل روی پای خود ایســـتاده اند و کار ساخت 

تجهیزات را انجام می دهند. 

ما در حوزه ساخت افزایشی، ساخت تجهیزات را شروع کردیم و جلو رفتیم 

و به موفقیت هایی رسیدیم و کاری که در حال حاضر با این شرکت ها انجام 

می دهیم، این است که زنجیره ارزش این حوزه را تکمیل کنیم. برای مثال در 

حوزه ساخت افزایشی فلزی، پودری وجود دارد که به روش SLM قطعه ای 

را با پرینتر سه بعدی تولید می کنید که این پودر ویژگی های خاصی دارد. در 

روش SLM حوضچـــه ای از پودر وجـــود دارد که پودر، لایه به لایه در این 

حوضچه قرار می گیرد و با لیزر، ذرات پودر را به هم متصل می شوند و لایه های 

بعدی ادامه می یابد و حوضچه آرام آرام پایین می رود تا ســـاخت افزایشی به 

ســـرانجام برسد. این کار ویژگی های خاصی دارد؛ اگر پرینترساز باشید، اما 

نتوانید در اکوسیستم نوآوری خودتان پودر را تأمین کنید، وابسته به یک پودر 

از یک برند خارجی هستید؛ به عنوان مثال، کل سازندگان پرینتر سه بعدی در 

کشور وابسته به »متکو« آلمان هستند و معتقدند دستگاه ما با پودر »متکو« 

کار می کند و اگر از پودر »متکو« در آن استفاده نکنید، کار نمی کند. کاری 

که می توانیم در حوزه ســـتاد مواد انجام دهیم این است که مجموعه ای در 

داخل، فرایند تولید پودر های فلزی را برای سیســـتم ساخت افزایشی انجام 

دهد و این یک حلقه از زنجیره ارزش فرایند های ســـاخت افزایشی می شود. 

این یک حلقه از زنجیره ارزش فرایند های ساخت افزایشی به شمار می رود. 

ما در حوزه پلیمر، »فیلمان« را داریم. پرینتر های سه بعدی حوزه پلیمری یک 

رشته پلیمری فرایند پرینتر را انجام می دهد که به آن »فیلمان« می گویند که 

تولید فیلمان وابسته به شرکت های خارجی است و تاکنون با یکی دو کشور 

صحبت کرده ایم و آن ها اظهـــار تمایل کرده اند که در تولید »فیلمان«های 

خاص وارد شوند. در حوزه پرینتر سرامیکی به یک سری گرانول های خاص 

نیاز اســـت و یک سری تجهیزات هم هستند که بعد از فرایند تولید قطعه به 

روش پرینتر سه بعدی باید فرایند های تکمیلی روی آن قطعه انجام دهد که 

قابل استفاده باشد و یکی دو شرکت هم اظهار تمایل کردند که وارد این حوزه 

کاری شـــوند. زنجیره هایی که باید در اطراف ساخت افزایشی شکل گیرد، 

برای اکوسیســـتم فناوری و نوآوری کشور حائز ارزش و اهمیت است. در 

حوزه نرم افزار و کنترل هایی که روی این انجام می شـــود، شرکت های قدری 

نداریم که نرم افزار قدر لایســـنس دار با پشتیبانی خوبی نوشته شده باشد و به 

همه این سیســـتم ها ارائه بدهد. در حوزه لیزر، هد هایی که استفاده می شود 

 نقطه ای است که 
ً
مجهز به یک ســـری تجهیزات مصرفی است و اینجا دقیقا

شـــرکت های دانش بنیان می توانند به آن ورود کنند و به این شرکت خدمات 

ارائه دهند تا به طور دائم به لیزر و هد خارجی وابستگی نداشته باشند. بعد 

از اینکه مرحله ساخت تجهیز توسط مسئولان مربوط به ستاد پیگیری شد، 

حالا به دنبال آن هســـتیم که در کنار آن ها بتوانیم زنجیره ارزش آن را تکمیل 

کنیم و این اتفاقی است که می تواند در کنار هر کدام از این حوزه ها رخ دهد 

و ما می توانیم آن را انجام دهیم. به عنوان مثال، اگر لباس شویی برند »بوش« 

خریداری کنید، مشـــاهده می کنید که در قسمت بالای آن نوشته شده است 

که تنها باید مایع لباس شویی یا قرص لباس شویی خاصی که نوشته شده را 

در آن بریزید که باعث شود لباس ها را خوب بشوید. این مسئله در خارج از 

کشـــور اهمیت بالایی دارد. به عنوان مثال، سازنده پرینتر سه بعدی چینی یا 

آلمانی می گوید فقط دستگاهی که تولید کرده اند، تنها با »متکو« با کیفیت 

 آسا لیزر، نورا و 
ً
بالا کار می کند؛ اما ما در کشـــور این برند را نداریم که مثلا

شرکت هایی که پرینتر سه بعدی فلزی تولید می کنند، بگویند پودر موردنیاز 

برای اســـتفاده در این دستگاه ها را تنها باید از شرکتی داخلی خریداری کنند 

تا دستگاه با این پودر بهینه شده و بهترین خروجی را داشته باشد. ما به دنبال 

آن هستیم که به این نقطه برسیم. 

در این مرحله چقدر پیشرفت داشته اید؟ 

 با تمام شرکت هایی که در این حوزه دستگاه می سازند و مجموعه هایی 
ً
تقریبا

که قابلیت تولید پودر فلزی دارند، صحبت هایی کردیم و 

به دنبال آن هستیم که رویداد 

و برنامـــه ای را در این 

حوزه تنظیـــم کنیم تا 

همه کنار هم بنشـــینند 

و نیازمندی هـــای خود را 

احصا کـــرده و برنامه هایی 

مدون شود و به سراغ این موضوع 

برویم کـــه مأموریتی را در هر یک از 

حوزه های مأموریتـــی به هر کدام از 

شـــرکت ها محول کرده و رو به جلو 

حرکت کنیـــم. برنامه ریزی های آن انجام 

شد و در اردیبهشت ماه 

امســـال هم برای این کار آماده بودیم اما با توجـــه به تغییراتی که رخ داد، 

هماهنگی موضوعات و تا بررســـی سیاست های جدید، این فرایند قدری 

به تعویق افتاده است. 

تحقیق و توسعه لازم برای ساخت این پودر ها انجام شده است؟ 

شـــرکت هایی داریم که پودر فلزی تولید می کننـــد، اما این پودر فلزی در 

کاربرد های دیگری استفاده می شود و باید یک سری بهینه سازی ها را انجام 

دهند که قابل اســـتفاده در این فرایند باشـــد. حدود 70 درصد مسیر را در 

کشـــور پیش رفته ایم و 30 درصد نیز نیاز است با حمایت ها و کمک هایی 

که در ســـتاد انجام می شـــود، ادامه پیدا کند که بتوانیم به محصول اصلی و 

صددرصدی برسیم. 

ینتر های سه بعدی در کشور ساخته شده اند؟  چند سال است که پر

فرایند تجاری ســـازی این پرینتر های سه بعدی از حدود 4 تا 5 سال پیش 

آغاز شد. 

پیش از آن، واردات این دستگاه ها به کشور صورت می گرفت؟ 

پیش تر از این یا پرینتر ســـه بعدی در کشور وجود نداشت یا اگر موردی هم 

بود، یک یا دو نمونه دســـتگاه وارداتی بود؛ چراکه قیمت ها این قدر بالا بود 

که شـــرکت ها به سراغ واردات آن نمی رفتند. اما در حال حاضر، نیاز داخل 

از ســـوی شرکت های داخلی تأمین می شود به طوری که شرکت های بزرگ 

با ســـه تا چهار مورد از این شرکت ها قرارداد منعقد کرده اند و دستگاه روی 

خط تولید آن ها مستقر شده است. 

ینتر های سه بعدی در داخل توسط دانش بنیان ها چه میزان  ســـاخت پر

مانع از ارزبری شده است؟ 

یک دســـتگاه پرینتر سه بعدی در کشور بین 3 تا 8 یا 9 میلیارد تومان قیمت 

دارد که این قیمت ها بســـته به مدل، ابعاد و دقت آن متفاوت است. اگر در 

سال های اخیر از هر کدام از این ها 10 تا 15 مورد فروخته باشیم، رقم بالایی 

به دست می آید. شرکتی که می خواهد اقتصاد در گردشی داشته باشد، باید 

ســـالی سه چهار مورد از این تجهیزات را به فروش برساند و اگر به مدت 5 

سال، ســـالی 5 تجهیز هم فروخته باشد رقمی بالغ بر 125 میلیارد تومان 

می شود و بازاری است که طی این چهار پنج سال، شرکت ها تصاحب کرده اند. 

با توجه به مسیری که ستاد در این 10 سال پشت سر گذاشته است، تا 

چه اندازه موفق شـــده نیاز داخل را پوشش دهد و تا چه اندازه در زمینه 

یم ها تأثیر گذاشته است؟   خودکفایی و جبران تحر

بعد از انقلاب تحریم های مختلفی داشتیم. این تحریم ها مرحله به مرحله 

اضافه و شدیدتر شـــدند. بعد از جنگ تحمیلی، یک سری موارد های تک 

را به راحتی و به طور مســـتقیم از کشورهای اروپایی خریداری و وارد کشور 

می کردیم؛ اما همان سال ها مواردی تحریم بود که باعث تعجب می شد. به 

عنوان مثال، ما در حوزه مواد مغناطیســـی با میدان های مغناطیسی بالاتر از 

یک تسلا از همان ابتدای جنگ تحریم بودیم. این نشان می دهد حوزه های 

خاصی که کلیدی بوده از همان ابتدا درست فکر کردند. در MRI نیاز داریم 

از مواد مغناطیسی با میدان مغناطیسی بالا استفاده کنیم؛ یعنی می توانستیم 

تجهیز MRI خریداری کنیم، اما اگر می خواستیم MRI ساز شویم، هیچ وقت 

نمی توانستیم. در واردات هلیوم از همان ابتدا تحریم بودیم، مگر در مسائل 

پزشکی. اگر بخواهیم در حوزه ابررساناها کار کنیم، نیاز داریم دمای سیستم 

را به شـــدت پایین بیاوریم که با هلیوم مایع این کار انجام می شود؛ پس به 

شکلی در ابررســـاناها هم تحریم بودیم. در واقع، در بحث تحریم ها، در 

حوزه های های تک که وجود داشـــته همیشه دچار مشکل بودیم؛ به عنوان 

مثال، فولادهای خیلی خاص و آلیاژهای آلومینیوم خیلی خاص هیچ وقت 

وارد کشـــور نشده یا به سختی وارد کشور شده است. تا پیش از تحریم های 

اخیر می توانستیم هواپیما خریداری کنیم؛ اما هیچ وقت نمی توانستیم ترمز 

 متریال های 
ً
هواپیما را بخریم. ترمز هواپیما یک متریال فلزی خاص یا اخیرا

ســـرامیکی خیلی خاص است که به تازگی وارد این حوزه شده ایم تا بتوانیم 

کارهایی انجام دهیم. اگر بتوانیم پایه علمی این ها را به دست بیاوریم، پایه و 

اساسی می شود که بتوانیم در حوزه های دیگر ورود کنیم. بنابراین، نمی توان 

گفت در حوزه های تحقیقاتی به طور خاص در جاهایی موفق یا ناموفق بودیم.

نمونه های این تأثیر را در کدام صنایع می توان دید؟  

یکـــی از موضوعاتی که در صنعت نفت، گاز و پتروشـــیمی داریم، بحث 

کاتالیست هاست. یک جایی، کاتالیست معضل صنعت پتروشیمی ما شد 

و این موضوع در ســـتاد نانو مطرح شد و تولید کاتالیست ها در کشور توسط 

شـــرکت های دانش بنیان به مرحله ای رسید که کسی نمی تواند بگوید به ما 

کاتالیست نمی فروشد. دو تا سه شرکتی که در حال حاضر در تولید کاتالیست 

کار می کنند، آنقدر توانمند هســـتند که کاتالیست های تولید خود را به 

کشورهای اطراف صادر می کنند. یا به عنوان مثال، مصرف کاتالیست 

کشور عراق در صنعت پتروشیمی از شرکت های داخل ایران 

تأمین می شـــود. در واقع، در جایی مشکلی برایمان پیش 

آمد و ســـرمایه گذاری کردیم به طوری که در حال 

 برعکس کنیم.
ً
حاضر موفق شدیم مسیر را کاملا

در حوزه مـــواد هم می توانید به نمونه 

مشابهی اشاره کنید؟  

یکـــی از موضوعاتی که در 

صنعت نیروگاهی کشـــور مطرح اســـت، توربین های نیروگاهی و پره های 

توربین است که به صورت خیلی خاص، به یک سری آلیاژهای خاص و به 

روش های تولید خاص نیاز دارد. تا زمانی که شـــرکت های اروپایی حضور 

داشتند و تعمیرات صنعت نیروگاهی را انجام می دادند، هیچ مشکلی در این 

زمینه نداشـــتیم و شرکت هایی مانند زیمنس پره های نیروگاهی ما را تعمیر یا 

تعویض می کردند. اما زمانی، ما در این فرایند دچار مشکل شدیم و کشور نیاز 

پیدا کرد در حوزه ساخت پره توربین و تعمیر این پره ها، کار فناورانه ای انجام 

دهد و در حال حاضر شـــرکت هایی مانند گروه »مپنا« در این حوزه فعالیت 

می کنند. یا شرکت »پره توربین شهریار« وارد شد در حوزه کوتینگ پره های 

توربین و لایه نشانی که باید روی سطح این پره ها انجام شود تا بتواند دماهای 

بالای توربین را تحمل کند. این شرکت در حال حاضر، یکی از شرکت های 

خیلی مطرح داخلی حتی در حوزه صنعت نیروگاهی است. کشورهایی مانند 

عراق که از تکنولوژی زیمنس استفاده می کنند، پروژه های متعددی دارند که 

به واسطه آن ها، شرکت »پره توربین شهریار« کار تعمیرات نیروگاهی را انجام 

می دهد. این شرکت همچنین در ارمنستان یا در کشورهای جمهوری سابق 

 در 
ً
روسیه نیز فعالیت های مشابهی را انجام می دهد. در این حوزه، ما کاملا

حوزه مواد وارد شدیم و توانســـتیم فرایندهای مختلفی را مانند فرایند رشد 

تک کریســـتال و لایه نشانه آن را انجام دهیم و نیز ریخته گری دقیق آن نیز در 

یک شرکت صنعتی در شاهرود انجام می شود. از آنجایی که تمام این زنجیره 

تکمیل شده، تولیدکنندگان داخلی به مرور وارد طراحی توربین شده اند. پیش تر 

باید با اســـتفاده از طراحی زیمنس پره توربین می ساختیم و در حال حاضر 

خودمان می توانیم پره توربینی بسازیم که طراحی کامل خودمان باشد. اگر 

در این حوزه وارد نمی شدیم، هیچ وقت به طراحی هم نمی رسیدیم چون باید 

قطعه استانداردی را تولید می کردیم که شرکت های خارجی تولید می کنند.

 فعالیت های ستاد به چهار دسته طبقه بندی شده که شامل مواد نوظهور، 

مواد شیمیایی و پتروشیمی، مواد معدنی و فلزی، و چاپ پیشرفته و چاپ 

ســـه بعدی است. کشور تاکنون در کدام یک از این چهار حوزه توفیق 

بیشتری پیدا کرده؟ در کدام حوزه باید تلاش بیشتری روی آن صورت 

گیرد؟ جایگاه ایران نسبت به دنیا یا کشورهای منطقه چگونه است؟  

از آنجایی که کشـــور ما از قدیم مبتنی بر حوزه نفت، گاز و پتروشیمی بوده، 

پیشـــرفت ما در حوزه صنایع پتروشـــیمی هم بالاتر از همه بوده و از طرف 

دیگر، چون نیاز های تکی که باید در صنعت ما وجود داشته باشد که بتوانیم 

 در حوزه مواد نوظهور کار کنیم، کمتر بوده، در این موضوع هم توفیق 
ً
مثـــلا

کمتری داشـــته ایم؛ به این معنی که شرکت دانش بنیان داخلی، مشتری برای 

فروش محصول خود نداشته اســـت. به عنوان مثال، سال ها ایمپلنت های 

پزشـــکی را وارد می کردیم به گونه ای که تنها چند سال است که شرکتی در 

کشور به وجود آمده که به طور مستقل می تواند ایمپلنت ستون فقرات تولید 

کند. این شـــرکت نیاز دارد ماده خام مورد نیاز خود را که تیتانیوم گرید 20 

است را خریداری کرده و با استفاده از تجهیزاتی که دارد ایمپلنت پزشکی را 

تولید کند. اگر برای این محصول مشتری وجود نداشته باشد، هر اندازه هم 

این شرکت بتواند تیتانیوم گرید 20 تولید کند، با توجه به فضای تحریمی که 

بر کشور حاکم است، نمی تواند به جایی بفروشد و مصرف کننده داخلی هم 

نـــدارد؛ بنابراین هیچ فناوری در این حوزه ورود نمی کند تا محصولی تولید 

کند که مشـــتری ندارد. در واقع، فناور در جایی ورود می کند که صنعتگر و 

بازار برای آن محصول خاص به وجود آمده است. وظیفه ما این است که از 

صنایع بالادســـتی شروع کنیم به طوری که اول نیاز را ایجاد کنیم و بعد یک 

مرحلـــه پیش از آن؛ به عنوان مثال، آلیاژ خام را خریداری کنیم و نوردکاری 

)شـــکل دهی فلزات( آن را انجام دهیم و مواد اولیه را آلیاژسازی کنیم و یک 

مرحله پیش تر، به اســـتحصال مواد خام از ماده معدنی بپردازیم. این زنجیره 

باید از آخر تکمیل شود. 

 اتفاقی که در حوزه مواد و ســـاخت شاید بر خلاف برخی از حوزه ها 
ً
معمولا

مثل حوزه های خدماتی دیجیتال می افتد این است که حجم سرمایه گذاری 

بالا و صبر ســـرمایه گذار هم باید بالا باشد؛ به عنوان مثال، برای راه اندازی 

یک شرکت فولادسازی، عدد سرمایه گذاری ها در حد میلیارد دلار است و 

بازگشت ســـرمایه آن نیز بین 10، 15، یا 20 سال است، در صورتی که اگر 

همین اندازه پول را در حوزه خدمات سرمایه گذاری کنید، با عدد خیلی کمتر، 

آورده خیلی بیشتری در 10 تا 15 سال به دست می آید؛ به همین دلیل، حوزه 

نفت، گاز و پتروشـــیمی ما نسبت به برخی کشورها جلوتر است. زمانی که 

پتروشیمی داریم، چیزی به نام »سیل رینگ« هم داریم. زمانی که می خواهیم 

کتور ارتباط برقرار کنیم، یک سری لوله و شیر داریم  بین دو تا سه محفظه رآ

که بعضی از این لوله ها انعطاف پذیرند و باید وارد یکدیگر شـــوند. در اینجا 

نمی توانیم شـــیر ایجاد کنیم و یک سری اتصالات وجود دارند که با استفاده 

از مکانیســـم خاصی که دارد، انتقال مایعات یا گازها را انجام می دهد که به 

این »سیل رینگ« می گویند. تکنولوژی ساخت آن، به سرامیک های خاصی 

نیاز دارد و اگر شما در اینجا احساس نیاز داشته باشید، شرکتی ایجاد می کنید 

که این شرکت بتواند این محصول را برای شما تولید کند. 

از آنجایی که ما صنعت بزرگ پتروشیمی و نفت و گاز را در اختیار داریم، در 

این حوزه هم جلوتریم. اما در حوزه تجهیزات پزشکی قدری عقب تر هستیم و 

در حوزه نیمه هادی خیلی عقب تریم چرا که بزرگ ترین مصرف کننده ویفرهای 

سیلیکون در دنیا، صنعت نیروگاه های خورشیدی است. زمانی که تولیدکننده 

پنل خورشیدی نداریم، هر اندازه هم که سیلیکون خالص تولید و آن را ویفر 

کنیم، مشتری برای این محصول وجود ندارد. به تازگی مجموعه هایی در این 

حوزه سرمایه گذاری کرده و پنل خورشیدی تولید می کنند و در کنارش جذاب 

شـــده که یک نفر ویفر سیلیکونی تولید کند و قبل از آن، »سیلیکون متال« 

و قبل تـــر از آن SiO خالص تولید کند که کم کم این زنجیره تکمیل خواهد 

بررسی یک دهه فعالیت ستاد فناوری های مواد و ساخت پیشرفته در گفت وگوی »فرهیختگان« با مصطفی میلانی، دبیر ستاد
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سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
حوزه ثبت ملک کرج - ناحیه سه

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سندرسمی
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وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
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موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســـاختمان های فاقد سند 
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بلامعارض متقاضی آقای مرتضی سیدزاده به شناسنامه شماره 3015 صادره 
از مهربان فرزند ولی در ششـــدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به 
مســـاحت 26 / 158 مترمربع مفروز از باقیمانده پلاک شماره 484 فرعی از 
144 اصلی واقع در البرز و با خریداری از آقای ناصر عبدی زاده و با مالکیت 
مالک اولیه آقای محمدعلی کمال زارع تایید می نماید. لذا به منظور اطلاع عموم 
گهی می شـــود در صورتی که اشخاص  بت به فاصله 15 روز آ مراتب در دونو
نسبت به صدور ســـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 

گهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم  تاریخ انتشـــار اولین آ
و پس از اخذ رســـید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات ســـند مالکیت صادر خواهد شد.
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حسین رضا نوری شاد- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 
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شد، اما صبر زیادی می طلبد.

مواد نوظهور یکی از عرصه های رقابت علمی و فناورانه در دنیای امروز 

به حســـاب می آید. مواد نوظهور شامل چه موادی است؟ در روند رو 

به رشـــدی که در این حوزه در دنیا وجود دارد، ایران چه کار کرده و چه 

یرساختی آماده کرده است؟   ز

 یا شناخته نشده بودند 
ً
مواد نوظهور به دســـته بندی ای اطلاق می شود که قبلا

یا شناخته شده بودند و قابلیت تولیدشان وجود نداشته است. به عنوان مثال، 

گرافن جزو مواد نوظهور شناخته می شود. ما پیش تر گرافیت، کربن الماس 

و کربن زغال داشتیم، اما ساختار گرافن را نداشتیم. یک سری چیزها هم از 

قدیم شناخته شده بودند و مطلع بودند که این ماده، این خواص را دارد، اما 

تکنولوژی های ساخت هنوز قادر نبودند این ظرفیت را ایجاد کنند که آن ماده 

خاص را بســـازند و بر اساس شبیه سازی ها و مطالعاتی که در حوزه خواص 

مواد در رشته های اساسی علوم پایه مانند فیزیک انجام می دهند، این خواص 

شناسایی شده است؛ به عنوان مثال، تک کریستال SiC )سیلیکون کاربید(. 

مـــواد نوظهور در حوزه های نوظهور هم مصرف می شـــوند. اگر بخواهیم 

یک MRI با قدرت، رزولوشـــن و تفکیک پذیری بالاتر داشته باشیم به مواد 

مغناطیسی با شعاع های مغناطیسی بالاتر نیاز داریم و اگر بخواهیم این اتفاق 

بیفتد، نیاز داریم از موادی با خلوص بالاتر اســـتفاده کرده و ترکیبات خاص 

ابررسانایی داشته باشیم که در دماهای بالاتر کار کند و به یک ماده ابررسانای 

نوظهور می رسیم. اگر در کشور سازنده دستگاه MRI قدری وجود نداشته 

باشـــد، بازاری هم وجود ندارد. اما در حوزه هایی که ورود کردیم، اتفاقات 

خوبی افتاده و توانستیم به بازارهای جهانی وارد شویم.

تاکنون در کدام حوزه ها ورود کرده اید؟ 

یکی از حوزه هایی که در این زمینه ورود کرده ایم، صنعت هسته ای است. ما 

در حوزه اســـتحصال زیرکونیوم و ساخت صفحه های سوخت فعالیت هایی 

را انجام داده ایم. یکی از عناصر خیلی باارزش زیرکونیوم است و استحصال 

این عنصر فرایند بســـیار پیچیده ای دارد؛ اما ما ورود کردیم و توانستیم یکی 

از باکیفیت ترین زیرکونیوم های دنیا را در اختیار داشته باشیم. به عنوان مثال 

در آب ســـنگین، تمام صنعت هسته ای ما تحریم است اما آب سنگین اراک 

به تمام دنیا آب ســـنگین می فروشد و یکی از باکیفیت ترین آب سنگین های 

دنیاســـت. درواقع، »رادیو دارو های دوتره« که به جای هیدروژن معمولی از 

هیدروژن حاوی نوترون استفاده می کند، داروی های خیلی خاصی هستند 

که با قیمت های بســـیار گزاف در دنیا به فروش می رســـند و صنعت ما در 

این حوزه یکـــی از باکیفیت ترین دارو ها را تولید می کند و در دنیا به فروش 

می رســـاند. در حوزه هایی که بازار وجود داشته، صنعت وارد شده و توانسته 

این زنجیـــره را تکمیل کند. پیش تر، زمانی که بچه ها به دنیا می آمدند برای 

اینکه برخی از بیماری ها را تشـــخیص دهند، آزمایش های خون پیچیده ای 

باید انجام می شد اما در حال حاضر از پاشنه پای بچه ای که تازه به دنیا آمده 

نمونه خون گرفته می شـــود و رادیودارویی کنار آن قرار دارد که خون را داخل 

آن می ریزنـــد. برخی آنزیم های موجود در خون تنها از طریق این رادیودارو 

شناسایی می شود. این دارو در اراک تولید می شود و در حال حاضر هر خانه 

بهداشتی قادر است این تست را انجام دهد. 

هدف گذاری مدونی از ســـوی ستاد برای رسیدن به نقطه ای خاص در 

این حوزه پیش بینی شده است؟ 

ما ذیل ســـند نقشه جامع علمی کشور، در یک سری حوزه ها باید در منطقه 

رتبه هایی را به دست آوریم و در راستای به دست آوردن این رتبه ها، ستاد در 

حال تدوین ســـندی است که اگر در ذیل نقشه جامع علمی کشور در حوزه 

 می خواهیم در منطقه رتبه X باشیم، در حوزه مواد چند درصد از این 
ً
علم مثلا

 در چه حوزه هایی است. هرچند 
ً
به عهده حوزه مواد و فراوری اســـت و دقیقا

این سند سوابقی داشت، اما در یک سال اخیر به طور جدی پیگیری و نسخه 

جدید آن آماده شده و جلسات مربوط به آن هم برگزار شده است. در جلسه 

شورای معین شورای عالی انقلاب فرهنگی هم مصوب شد و اگر در شورای 

عالی انقلاب فرهنگی مصوب شـــود برای حوزه های اولویت دار کشور در 

حوزه مواد و فراوری مواد پیشـــرفته به عنوان یک نقشه راه قابل اجراست. در 

حال حاضر یک سری شاخص ها و وضعیت کنونی کشور را استخراج کرده ایم 

و برنامه ای که قرار اســـت در پنج سال آینده در هرکدام از این شاخص ها به 

چه رتبه ای برســـیم را نیز مشخص کردیم و گزارش خیلی خوبی از وضعیت 

کنونی کشـــور و وضعیتی که برای چهار، پنج سال آینده متصوریم، در این 

نقشـــه عنوان شده است. اگر در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی هم به 

تصویب برســـد، می توانیم به عنوان یک سند بالادستی در حوزه مواد به آن 

نگاه کنیم و تمام سیاســـت هایی که از این به بعد باید در حوزه مواد پیگیری 

شود، ذیل این پیگیری خواهد شد. یکی از چالش هایی که چهار پنج جلسه 

روی آن بحث شد، این بود که جایگاه اول یعنی چه و در چه حوزه ای؟ پس 

از آن، حدود 10 تا 15 حوزه مختلف را در حوزه مواد و ســـاخت پیشـــرفته 

شـــاخص گذاری کردیم که علم و فراوری چگونه است؛ خام فروشی و مواد 

معدنی به چه معناست؛ ایران در کجای دنیاست و چه رتبه ای داریم؛ سنجه 

چه باشد، عدد ریالی، تناژ، تعداد شرکت ها یا تعداد مقالات باشد؛ یا اینکه 

مقالات در چه ژورنال هایی منتشر شوند. تمام این موارد به طور کامل و جزئی 

مشخص شد و وضعیت کنونی ما در 70 تا 80 درصد از این موارد استخراج 

شـــد و در 10 تا 20 درصد بعدی نیز طبق سند، معاونت علمی موظف شد 

برای آن هایی که در نقشه شاخص، سنجه ندارند، سنجه ای درست تعریف 

کند و طی 6 ماه آینده گزارش دهد که در حال حاضر وضعیت کشور چگونه 

است و قرار است در هر سال و پنج سال آینده چقدر پیشرفت و رشد کند. 

این سند چه زمانی نهایی می شود؟ 

اول باید ســـند بدون مشکل در شورای عالی انقلاب فرهنگی مصوب شود 

و بعد از آن، ذیل وظایفی که به معاونت محول شـــده ظرف 6 ماه آینده تمام 

شاخص ها وضعیت کنونی داشته باشند. 

ایران در زمینه تکنولوژی مواد چه جایگاهی در منطقه دارد؟ 

از آنجایی که حوزه مواد، حوزه ای است که در آن نیاز به سرمایه گذاری های 

 مصرف کننده تکنولوژی بوده 
ً
خیلی اساسی داریم و کشور های منطقه ما معمولا

و فناور نیستند، به نظر می رسد جایگاه خیلی خوبی داریم. به واسطه تحریم ها 

و عرق ملی که در حوزه فناوری داریم به پایه و اساس موضوعات وارد شدیم 

و حوزه مواد و ســـاخت، حوزه ای است که خیلی پایه ای است. اگر بخواهیم 

یک پتروشیمی بسازیم نیازی نیســـت که لوله ها، شیر ها و کاتالیست های 

پتروشـــیمی را هم خودمان بسازیم. شاید در این حوزه، کشور های اطراف 

ما پتروشـــیمی هایی به مراتب بزرگ تر از پتروشیمی های ما و چاه های نفت 

پیشرفته تری از چاه های نفت ما داشـــته باشند، اما تکنولوژی هایشان اکثرا 

تکنولوژی های وارداتی اســـت و اساس آن تکنولوژی در کشورشان وجود 

 جایـــگاه ما در این حوزه ها در منطقه 
ً
ندارد. تصورم این اســـت که احتمالا

خیلی بالاست. 

در این حوزه صادرات هم داشتیم؟ 

در ســـال گذشته، کل شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه مواد و ساخت، 

معادل 3 میلیون تن مواد و تجهیزات و ســـاخت به کشـــور های دیگر صادر 

کردند که بر این اســـاس، کل رقم صادرات حوزه مواد و ساخت شرکت های 

دانش بنیان معاونت علمی حدود دو میلیارد دلار بوده اســـت. بیش از یک 

هزار و 500 شـــرکت دانش بنیان در حوزه مواد در کشور وجود دارند. میزان 

صادرات شرکت های دانش بنیان حوزه مواد و ساخت یکی از شاخص هایی 

است که در سند ذکر شده است. 

ین موادی که توسط شرکت های دانش بنیان تولید می شود، چه  بیشـــتر

اینکه نیاز داخل را برآورده کردند و چه صادرات کرده باشـــند، در چه 

حوزه ای بوده است؟ 

بیشـــترین مواد تولید شده توسط شـــرکت های دانش بنیان داخلی در حوزه 

مواد فلزی بوده، شـــامل آلیاژ های خاص، ترکیبات فلزی مس و آلومینیوم 

یا پایه های فولادی. 

موادی که اشاره کردید در قالب خام فروشی بوده؟ 

خیر، یا خود متریال )مواد(، متریال خاص بوده یا فرایند های ســـاخت مواد، 

فرایند های خاصی بوده اســـت. به عنوان مثال یکی از صادرات ما ریل قطار 

اســـت. آلیاژ به کار رفته در ریل قطار، آلیاژ خاص و فرایند ســـاخت آن نیز 

فرایند خاصی است. 

یل گذاری کشور در مسیر توسعه تولید مواد و ساخت پیشرفته را چطور  ر

یابی می کنید و چه بخش هایی نیاز به اصلاحات یا بازنگری دارند؟  ارز

جنس ریل گذاری ما در حوزه مواد طی ســـال های گذشته، جنس استفاده از 

ظرفیت های موجود کشور بوده است؛ یعنی یک گام به هرچیزی که در کشور 

تولید می کنیم، اضافه کردیم که این خوب اســـت؛ اما باید در آینده و حوزه 

پیش رو، به سمت موادی حرکت کنیم که در میزان کم، مصرف می شوند، اما 

ارزش افزوده خیلی بالایی دارند. یکی از نمونه های عمومی آن در کشور ما، 

طلاست. طلا ماده ای نیست که آن را به تناژ بفروشند، گرمی و کیلوگرمی به 

فروش می رسد و قیمت و ارزش افزوده خیلی بالایی دارد. عناصری هستند 

که ارزش آن ها حتی 6،5 تا 10 برابر طلا در دنیا خرید و فروش می شوند که 

 یا هیچ است یا خیلی پایین است؛ 
ً
ســـرمایه گذاری ما در این حوزه ها عملا

 در باطله ها وجود 
ً
مانند عنصر ژرمانیوم، پلاتینیوم، ایریدیوم یا گالیوم که اکثرا

دارد و از آنجایـــی که ما در این حوزه ها ورود نکرده ایم، تولیدی در این حوزه 

نداریم؛ اما معادن سرب و روی داریم که باطله های این معادن حاوی برخی 

از این عناصر مثل تلوریوم یا گالیوم اســـت که عناصر خیلی با ارزشـــی در 

دنیا محســـوب می شوند. ما معادن سرب و روی داریم، اما از باطله های آن، 

چنین ارزش افزوده ای را ایجاد نکرده ایم. به نظر می رســـد این ریل می تواند 

ریل موفقی باشد. 

هدف گذاری خاصی برای رفتن به سمت این بخش ها انجام شده است؟ 

بله، یکی از حوزه های خیلی ویژه و خاصی که در یک ســـال اخیر پیگیری 

کردیم، همین اســـت و شرکت های خیلی خوبی شکل گرفته اند و در حوزه 

سرب و روی وارد شده اند و عناصری را استحصال می کنند که سطح تکنولوژی 

آن ها کمی بالاتر از سطح تکنولوژی تلوریوم و گالیوم است و زنجیره ارزش 

خیلی خوبی در این حوزه در حال ایجاد اســـت. به عبارتی، ســـرب و روی 

را که بالاترین عیار را دارند، از یک ماده معدنی اســـتخراج می کنید و سپس 

عناصر بعـــد از آن را که عیار پایین تری دارند، از این ترکیب خارج می کنید 

 در حد یک در 
ً
و ســـپس عناصر باارزشی را اســـتحصال می کنید که تقریبا

میلیـــون وجود دارد و در آخر، چیزی از جنس خاک معمولی یعنی ترکیبات 

پایه SIO2 و کلسیم باقی می ماند که می توان از این عناصر در صنایع آجر، 

آجر نسوز و دکوراســـیون استفاده کرد. در حال حاضر، این زنجیره تشکیل 

شده و شرکت هایی هم تأسیس شده اند که در این حوزه فعالیت می کنند. 

در مواردی که گفتید، تاکنون چه ماده منحصر به فردی تولید شده است؟ 

ستاد، مسئولیت تولید مواد را بر عهده ندارد بلکه تنها حمایت ها از سوی ستاد 

صورت می گیرد و فرایند تولید توســـط فرد یا شرکت دیگری انجام می شود. 

ادبیات ستاد و معاونت این است که یک نفر ادعا کرده که می تواند فلان کار 

را انجام دهد و از ســـمت ستاد و معاونت حمایت شده تا تولید کند. وظیفه 

ســـتاد و معاونت تولید ماده ای در کشور نیســـت. درواقع، ستاد تنها نقش 

حمایتی و ریل گذاری دارد یا سیاست گذار است یا از کسی حمایت می کند 

که عنصری را تولید کرده است. مسئله ای که در حال حاضر در حوزه ساخت 

اتفاق افتاده، پرینتر سه بعدی است. ساخت افزایشی چیزی بوده که حمایت 

شده و در حال حاضر در کشور فروخته می شود. 

در حوزه مواد نوظهور تاکنون چه ماده منحصربه فردی تولید شده است؟ 

طرحی که در حوزه مواد نوظهور با حمایت ستاد تولید شده، با عنوان توسعه 

دانش فنی و ساخت پایلوت الکترولیت باتری لیتیوم یون است. در این طرح، 

دانش فنی و فرمولاســـیون ساخت الکترولیت مورد نیاز در باتری لیتیوم یون 

در ســـطح پایلوت 50 کیلوگرم در روز تکمیل می شود. این طرح با مبلغ 3 

میلیارد و 500 هزار تومان مورد حمایت قرار گرفته است. 

ید؟ و  رقمی از ســـرمایه گذاری حوزه R&D حوزه مواد و ساخت دار

اینکه روی سرمایه گذاری R&D چه کاری انجام می شود؟ 

در سال 1403-1402 معاونت حمایت 299 میلیارد تومانی از 133 طرح 

در حوزه مواد و ســـاخت پیشرفته برای توسعه فناوری و R&D داشته است. 

اتفاق خوبی که در قانون جهش تولید دانش بنیان افتاد، این بود که شرکت های 

بزرگ اعتبار مالیاتی خود را صرف هزینه های تحقیق و توسعه کردند. درصد 

بســـیار بالایی از 70 تا 80 شرکتی که در کشور به آن ها شرکت های پیشران 

اقتصاد کشور می گوییم، صنایع معدنی و فولادی اند؛ مانند گل گهر، فولاد 

مبارکه، گروه انتخاب و شـــرکت های بزرگی که اقتصاد های بزرگی را اداره 

می کنند، درصـــد خیلی بالایی از آن ها در حوزه مواد و فراوری معدنی اند. 

مانند گل گهر که دارای 12 معدن است، مانند مس زنجان، سونگون یا فولاد 

مبارکه یا صنایع سیمانی که شرکت های بزرگی اند. حوزه های R&D بیشتر 

این شرکت ها حوزه های تحقیقات مواد است مانند لاستیک بارز یا گروه های 

 
ً
خودرویی که روی مسئله تولید خودرو کار می کنند. این شرکت ها معمولا

اعتبار مالیاتی خود را در فرایند های تحقیق و توســـعه در حوزه مواد هزینه 

می کنند؛ به عنوان مثال، در بازدید اخیری که از گل گهر داشتیم، متوجه شدیم 

که این شـــرکت رقم بالای یک همت را در این حوزه سرمایه گذاری کرده و 

 در حوزه مواد و ســـاخت فعالیت می کند. فولاد مبارکه هم رقم خیلی 
ً
صرفا

خوبی در این حوزه هزینه می کند و مجهز به یکی دو مجموعه R&D است 

که سرمایه گذاری خطرپذیر را هم انجام می دهد. گروه انتخاب در این حوزه 

وارد شده و در حوزه پلیمر ها نیز هزینه تحقیق و توسعه خیلی خوبی دارند. 

چون شـــرکت های بزرگ روی این حوزه کار می کنند، از این نظر وضعیت 

R&D در حوزه مواد وضعیت مطلوبی اســـت؛ زیرا شـــرکت هایی در این 

حوزه سرمایه گذاری می کنند که رقم گردش مالی آن ها، عدد های بالایی را 

در اقتصاد کشور در بر می گیرد. 

منظور از این عدد، مجموع R&D شرکت هاســـت یا عددی است که 

ستاد سرمایه گذاری می کند؟ 

شرکت پیشنهاد می دهد و ستاد مشخص می کند که شرکت، در این حوزه چقدر 

می تواند هزینه کند؛ یعنی معاونت با نظر ستاد در شورایی تشخیص می دهد 

که به عنوان مثال، فولاد مبلغی را در حوزه تحقیق و توســـعه سرمایه گذاری 

کند و در چه زیرشـــاخه های مشخصی هزینه کند که نمونه آن لاستیک بارز 

است. لاستیک بارز حدود 14 سرفصل ارائه داد که از این تعداد، حدود 10 

تا 11 ســـرفصل در حوزه تحقیقات مواد و چهار پنج مورد هم در حوزه های 

اتوماسیون و منابع انسانی بود اما بیشتر حوزه های مطرح شده پیرامون مواد 

و ساخت بود و بررسی شد که این مجموعه می تواند چه عددی را به تحقیق 

و توسعه در این حوزه اختصاص دهد. 

به نظر می رسد معاونت علمی در دوره جدید نگاه متفاوتی درخصوص 

فعالیت ســـتاد ها دارد و براساس آن تجمیع برخی ستاد ها اتفاق افتاد. 

قرار است این ادغام چگونه و در چه حوزه هایی ادامه یابد؟ 

برآورد ما از برون داد اتفاقاتی که رخ داده، این است که معاونت علمی نهادی 

که قرار بود فرایند های آن چابک و از جنس سیاســـت گذاری و ستادی باشد 

طی چند وقت اخیر به ســـمت ورود به کار های اجرایی حرکت کرده است. 

 شما را مجبور می کند افرادی را به سیستم اضافه کنید 
ً
کار اجرایی هم طبیعتا

تا بتوانید کار های اجرایی را انجام داده و پیش ببرید. نگاه و سیاستی که دکتر 

افشین، معاون علم و فناوری ریاست جمهوری دارد، همان نگاه کار ستادی و 

محوریت بودن معاونت و استفاده و کمک گرفتن از بقیه عناصری است که 

در فرایند دولت وجود دارد، برای اینکه بتوانیم یک ســـری موضوعات کلان 

را پیش ببریم. دکتر افشین با نگاهی که داشت، از تعداد افرادی که قرار است 

در این سیستم راهبری کنند، کاسته و آن ها را ادغام کردند و مجموعه وظایفی 

را که ســـتاد های مختلف داشتند، کاهش دادند و درواقع، ساختار ها را کم 

کردند تا بتوانیم یک نهاد تصمیم گیر و سیاست گذار در حوزه های مختلف 

داشـــته باشیم که به چابکی بیشتر معاونت کمک می کند. این اتفاق خوبی 

اســـت و می تواند به این امر کمک کند که حوزه های مختلف، بیشتر 

به ســـمت جنس سیاست گذاری حرکت کنند که به نظرم یکی از 

اهداف اصلی تشـــکیل معاونت بوده و هنوز هم است. از دیگر 

اهداف، انجام کار ســـتادی و هماهنگ کردن اجزای مختلف 

اکوسیستم اجرایی کشور برای این منظور است که بتوانند روی 

یک موضوع خاص تمرکز کنند و پیش بروند. مسئله ای که چند 

وقتی اجرا می شـــد و در حال حاضر هم به قوت اجرا می شود، 

بحث برنامه های ملی اســـت که از قبل در برخی از حوزه های 

معاونت وجود داشـــت و هنوز هم پابرجاست که به نظرم یکی 

از نقـــاط مثبت معاونت می تواند ایجاد همین برنامه های ملی و 

هماهنگ کردن موضوعات و برنامه های ملی باشـــد؛ مانند برنامه 

میکروالکترونیـــک، برنامه ملی اقتصاد دریامحور با ادغامی که در 

دســـتورکار معاونت قرار دارد به این روند کمک می کند تا مدیر برنامه 

ملی، ستاد ها را در حوزه های مختلف هماهنگ کرده و هدف گذاری در یک 

حوزه خاص در معاونت انجام شـــود و همه به سراغ تکمیل اجزای این پازل 

حرکـــت کنیم و کنار هم قرار دهیم تا به عنوان مثال، یک کار موفق در حوزه 

اقتصاد دریا یا حوزه میکروالکترونیک انجام شود. تجربه میکروالکترونیک 

تجربه خوبی بود و دو ســـه ســـتاد در کنار هم تقسیم وظایف کردند و با 

هماهنگی برنامه میکروالکترونیک معاونت، هر کســـی گوشه ای از کار را 

به عهده گرفت و یک زنجیره ارزش شـــکل گرفت و تقسیم کار انجام شد. 

در حال حاضر هم شرکت ها شناسایی شده اند، قرارداد بعضی از شرکت ها 

بســـته شده یا پرداختی بعضی از شرکت ها نیز انجام شد و این مسیر روی 

ریل افتاده و به آرامی اجرا می شود. 

بحث ادغام، عملکرد ستاد ها را دستخوش تغییر نکرده است؟ 

قرار بر آن شد که ابتدا ادغام ها انجام شود و بعد اسامی ستاد ها متناسب با 

کارکرد و وظیفه ای که دارند، تغییر کند. همچنین قرار است ساختار ها حفظ 

شود و یک دبیر باقی بماند و بقیه موضوعات محول شود به همان یک نفری 

که کار را انجام می دهد. چابکی سیســـتم نقطه مثبت اســـت؛ به این معنی 

که هر چه بتوانیـــد تعداد تصمیم گیران را به ویژه در حوزه هایی کم کنید که 

می توانند به یکدیگر مرتبط باشـــند، اتفاقات خوبی می افتد. دنیا با مسائل 

پیچیده ای دســـت و پنجه نرم می کند و نمی توانید موضوعی را شروع کنید و 

 در حوزه برخی زیرمجموعه دانش های قدیمی ای قرار می گیرد 
ً
بگویید صرفا

که وجود داشـــته است؛ به عنوان مثال، در حوزه میکروالکترونیک، به دلیل 

اســـتفاده از جنس موادی که در حوزه میکروالکترونیک استفاده می شود؛ یا 

در تجهیزاتی که قرار است »سیماس« )نوعی فناوری برای ساخت مدار های 

یکپارچه( یا چیبست بسازد؛ یا در طراحی چیبست ها؛ در اقتصاد و بحث هایی 

کـــه دارد و به کارگیری از آن هـــا در صنایع دیگر مانند صنعت حمل و نقل، 

صنعت لوازم خانگی و صنعت ارتباطات موضوعاتی وجود دارد و نمی توان 

گفت ســـتادی به اسم میکروالکترونیک داشته باشیم که تمام کار ها را همین 

ســـتاد انجام دهد. به عنوان نمونه، بحث استحصال عناصر خاصی که باید 

در این حوزه به کار برده شود؛ رشد گروه هایی که در این حوزه است؛ بحث 

خالص ســـازی و اندازه گیری خواص مواد؛ این قدر پیچیده است که این ها 

می توانند در ذیل یک ستاد مطرح شوند و در کنار یکدیگر قرار گرفته و حوزه 

میکروالکترونیک را به یک موضوع پیشـــران تبدیل کنند و اتفاقات خوبی در 

آن رخ دهد. بنابراین، در نهایت می توان گفت که تغییرات ایجاد شده به دنبال 

ادغام ستاد ها رو به سمت مثبت و چابک شدن سیستم است. 

در این تحولات، وضعیت ستاد مواد را چطور می بینید؟ 

عنوان ستاد ما ستاد مواد و ساخت است و حوزه مواد از قدیم در کشور موضوع 

مهمی بوده و دلیل شکل گیری چنین ستادی هم اهمیت این حوزه بوده است. 

در بازه ای، ستاد مواد با ستاد فتونیک ادغام شد و تصمیم گیران کشور یا دولت 

به این جمع بندی رسیدند که نباید این کار انجام می شد و دوباره در فضای 

معاونت قبلی، ســـتاد فتونیک از ستاد مواد و ساخت جدا شد. ستاد مواد و 

ســـاخت یکی از ستاد های قدیمی معاونت است و حوزه عمل آن می تواند 

بسیار وسیع باشد و می توان این احتمال را داد که به دلیل اهمیتی که دارد با 

همین نام به فعالیت خود ادامه دهد. زمانی بحث این مطرح شـــد که ستاد 

مواد و ســـتاد نانو با هم ادغام شوند، اما به دلیل رسالت هایی که هر کدام از 

 تا این لحظه منتفی شده اما نمی شود 
ً
ستاد های نانو و مواد داشـــتند، تقریبا

پیش بینی کرد چه اتفاقی می افتد. ســـتاد مواد با توجه به برنامه هایی که در 

حوزه معاونت پیگیری می شود و موضوعاتی که به معاونت ارجاع می شود، 

در تمام بحث هایی که معاونت به عنوان یک سیســـتم تصمیم گیر در کشور 

نقش داشته و برخی از رد و تأیید ها بر عهده او است مانند تسهیلات تبصره 

18، اعتبار مالیاتی، بحث شـــرکت های دانش بنیانی و موضوعات مختلف 

مرتبط با آن ها نقش داشـــته است. یکی از حوزه های پر مراجعه، حوزه مواد 

و ســـاخت است و قوت ستاد در موضوعات مختلف که به معاونت ارجاع 

می شود باعث شد در صورتی که ستاد به چابکی لازم برسد، بتواند رسالتی 

را که بر عهده آن گذاشته شده، حتی با قوت بیشتری انجام دهد. 
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